
 

Ke svátku Mistra Jana Husa 
 
Dnes si připomínáme osobnost kostnického mučedníka Jana Husa. Nedíváme se na 
jeho život jen pohledem světským, ale nahlížíme souvislosti z úhlu věčnosti.  
      Jan Hus byl člověk znalý Písma svatého, vzdělaný, zbožný, který se stal známým 
svým působením v Betlémské kapli. Kázal v ní 10 let jazykem českým, srozumitelně, 
někdy až příliš jasně.  
     Lidé si o jeho kázáních povídali, ztotožňovali se s jejich obsahem, protože 
promlouval přímo do jejich životů, domovů a srdcí. Nebál se ani pokárat nehodné 
vladaře i služebníky církve. Zachovávat Boží přikázání, to je úkol všech. Modlit se a 
naslouchat Bohu je podstatné pro život. I tak zní jeho odkaz. 
     Žijeme  v době tekuté, kde těžko nacházíme jistoty a pevné body. Zvláštním 
způsobem pociťujeme křehkost bytí i vztahů. Jako bychom znovu hledali, jak spolu 
komunikovat, jak vést dialog, S Bohem i s lidmi. Máme mobily, internet, televizi, naše 
životy doprovázejí neustálé zvuky a přece jako by tato civilizace zmírala na to 
nejpodstatnější – je málo skutečného a hodnotného styku mezi lidmi, i když jsme 
propojeni jako nikdy. 
     Vrcholné okamžiky v dějinách lidstva, našeho národa i v našem osobním 
životě se nekryjí s obdobími ekonomického růstu či mimořádných odměn v 
zaměstnání. Ty slavné chvíle přímo souvisejí s tím, že se určití lidé postavili do 
služby a vydali se bližním.  Nejde jen zpívat „dědictví otců zachovej nám Pane“, je 
třeba postavit se v zástup těch, kteří věří v Boha Otce, Syna i Ducha svatého a 
dosvědčují to svým životem. Apoštol je především nositelem Boží lásky, v konečném 
důsledku světu prospěje i kdyby sám sebe ztratil. Skutečná láska se nedá vměstnat do 
logických konceptů a myšlenkových postupů. Sama si nachází vlastní cestu. 
     Husovo svědectví je přesvědčivé, protože bylo vysloveno a žito se vší osobní 
živelností, zodpovědností a vážností. Co  hlásal, to žil. Jeho svědectví pravdě je  
svědectvím o milovaném Kristu, Synu Božím, jemuž nakonec předkládá i svou při.  Je 
to skutečná, hluboká, osobní víra v Krista, v toho, který se za nás na kříži obětoval, 
víra v toho,ve kterém nalézáme nový život,v toho, který nás učí lásce, milosrdenství, 
odpuštění, přijímání druhých, velkorysosti, trpělivosti, tichosti. 
     Je jasné, že není možné, aby všichni byli mimořádnými svědky, ale můžeme být 
ochotnými posluchači a činiteli Božího slova. Tím posvětíme místo, kde jsme.  
Jestliže v těchto dnech vzdáváme čest slovanským apoštolům, Husovi i dalším, je třeba 
si uvědomit, že jejich životy byly naplněny láskou, obětavostí a poslušností Bohu. Oni 
obstáli a oslavili Boha. Kéž i naše životy jsou takové! 


